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Zielnik egzotycznych roœlin u¿ytkowych w collegium Biologicum 
Herbarium of exotic plants in Faculty of Biology

Lapidarium przy collegium Geologicum, 
fragment zamku cesarskiego z marmuru karraryjskiego

Meteoryt odnaleziony w 2006r w Rezerwacie przyrody Meteoryt Morasko
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Stara anegdota g³osi, ¿e w Polsce Uniwer-
sytet Jagielloñski jest najstarszy, 
Uniwersytet Warszawski najwiêkszy, 

a Uniwersytet im. Adama Mickiewicza (UAM) w
Poznaniu… najlepszy. Ile w tym prawdy, mog¹
oceniæ choæby pracodawcy - co trzydziesty oby-
watel z wy¿szym wykszta³ceniem w Polsce 
to absolwent poznañskiego Uniwersytetu. 

Za rok UAM obchodziæ bêdzie 90. rocznicê
powstania, lecz jego tradycje siêgaj¹ dalej, a¿ do
1519 roku, kiedy w Poznaniu powsta³a
Akademia Lubrañskiego, znana poza granicami
kraju, a potem bardzo postêpowe Kolegium
Jezuickie. Wiele niezale¿nych przyczyn histo-
rycznych, a wkrótce utrata niepodleg³oœci przez
Polskê w 1772 roku, spowodowa³o, ¿e formal-
nie uniwersytet w Poznaniu nie powsta³. W cza-
sie zaborów jego rolê pe³ni³a niezwyk³a instytuc-
ja, jak¹ by³o Poznañskie Towarzystwo Przyjació³
Nauk, którego cz³onkowie pracowali naukowo
i publikowali swoje prace, gromadzili zbiory 
i wyg³aszali wyk³ady, choæ oficjalnie nie
prowadzili kursów akademickich. 

Nic dziwnego, ¿e przy takich tradycjach ju¿
w kilka miesiêcy po odzyskaniu przez Polskê
niepodleg³oœci, w maju 1919 roku utworzono
Uniwersytet Poznañski. Jego za³o¿ycielami byli
Heliodor Œwiêcicki, lekarz - pierwszy rektor
Uniwersytetu, Józef Kostrzewski, archeolog,
Micha³ Sobieski, filozof i Stanis³aw Kozierows-
ki, historyk i jêzykoznawca. 

Dwadzieœcia lat œwietnego rozwoju tej
uczelni przerwa³ wybuch II wojny œwiatowej.
Uniwersytet zosta³ zamkniêty przez niemieck-
iego okupanta, ale nie przesta³ istnieæ. Jego
funkcjê przej¹³ dzia³aj¹cy w podziemiu Tajny
Uniwersytet Ziem Zachodnich, choæ za stu-

diowanie na nim grozi³a wyk³adowcom i stu-
dentom kara œmierci. 

Po wojnie, zw³aszcza w okresie stalinizmu,
uczelnia nie uniknê³a wstrz¹sów struktural-
nych i politycznych, ale o jej sile œwiadczy i to,
¿e z jej wydzia³ów powsta³y kolejne szko³y
wy¿sze Poznania: Akademia Medyczna,
Akademia Rolnicza i Akademia Wychowania
Fizycznego. Dziœ te uczelnie w licznych bada-
niach interdyscyplinarnych wspó³pracuj¹ 
z Uniwersytetem.

Warto poznaæ te tradycje UAM, by zrozu-
mieæ, jak bardzo mieszkañcy Wielkopolski
czuj¹ siê z t¹ uczelni¹ zwi¹zani. Jesieni¹, gdy
50 tysiêcy studentów UAM wraca po wakac-
jach na zajêcia, Poznañ o¿ywa i zyskuje m³od¹
twarz. Uniwersytet w mieœcie i regionie ma
ponad setkê ró¿nych adresów, a symbolami
przestrzeni, w której dzia³a, mog¹ byæ Col-
legium Polonicum w S³ubicach i Collegium
Europaeum w GnieŸnie. Siêga i poza granice,
zawieraj¹c umowy partnerskie z ponad 170.
uczelniami na œwiecie i zapraszaj¹c
zagranicznych wyk³adowców.

UAM jest najwiêkszym pracodawc¹ Pozna-

nia, zatrudniaj¹cym ponad  3,5 tysi¹ca osób,
organizuj¹cym oko³o 100 konferencji
naukowych rocznie, wydaj¹cym ponad 
3,5 tysi¹ca publikacji.

Studenci mog¹ wybieraæ studia na 
14. wydzia³ach i 170. kierunkach. Studia s¹
dwustopniowe i oparte na punktach transfer-
owych ECTS, zgodnie z Deklaracj¹ Boloñsk¹.
Najwy¿sze noty w kraju, przyznawane przez
Komisjê Akredytacyjn¹, otrzyma³y chemia 
i filologia angielska.

Najbardziej oblegane przez kandydatów 
w tym roku by³y: dziennikarstwo, filmoznaw-
stwo, doradztwo personalne i stosunki
miêdzynarodowe. Wysok¹ renom¹ cieszy siê
Wydzia³ Prawa i Administracji, unikatowe
bogactwo jêzyków obcych oferuje Wydzia³
Neofilologii, wspó³czesnym zapotrzebowan-
iom odpowiadaj¹ europeistyka czy re¿yseria
dŸwiêku. Dla najzdolniejszych studentów s¹
studia miêdzywydzia³owe.

Uniwersytet s³u¿y miastu i regionowi nie
tylko ekspertyzami naukowymi i doradztwem.
Oferuje kursy jêzykowe, prowadzi Uniwersytet
III Wieku dla seniorów, organizuje liczne
wyk³ady otwarte i najwiêkszy w Polsce Festiw-
al Nauki Sztuki. Unikatowym przedsiêwziê-
ciem jest Verba Sacra: cykl prezentacji tekstów
sakralnych, interpretowanych przez wielkich
aktorów polskich.

Trzeba by jeszcze wspomnieæ o sukcesach
najlepszych chórów akademickich w Polsce, o
œwietnych wynikach sportowych, o Bibliotece
Uniwersyteckiej i Ogrodzie Botanicznym... 
••Wiêcej informacji na ten temat mo¿na

znaleŸæ na stronie internetowej uczelni:
www.amu.edu.pl
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UAM – 170 œcie¿ek do wiedzy
Za rok UAM obchodziæ
bêdzie 90. rocznicê 
powstania, lecz jego
tradycje siêgaj¹ dalej, 
a¿ do 1519 roku
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Wdniach od 1 do 12 grudnia 2008r.  Poznañ stanie siê centrum 
œwiatowej debaty na temat postêpuj¹cych na naszej planecie zmian
klimatu. 

W obradach stron Konwencji Narodów Zjednoczonych w sprawie Zmian 
Klimatu weŸmie udzia³ kilka tysiêcy uczestników, reprezentuj¹cych rz¹dy 
190 pañstw cz³onkowskich ONZ, miêdzynarodowe i miêdzyrz¹dowe grupy
ekspertów, organizacje pozarz¹dowe i œwiatowe media. 

Wyra¿am radoœæ z faktu, ¿e to w³aœnie naszemu miastu przypad³ zaszczyt
organizacji Konwencji i z pewnoœci¹ dziêki temu wzroœnie nasza œwiadomoœæ
ekologiczna. Cieszê siê, ¿e i Uniwersytet im. Adama Mickiewicza odegra w tym
wydarzeniu niema³¹ rolê. Nasi wybitni naukowcy zajmuj¹cy siê problematyk¹ 
klimatyczn¹ wezm¹ udzia³ w debatach konferencyjnych, przygotowaliœmy 
cykl wyk³adów popularno-naukowych otwartych dla mieszkañców miasta 
i regionu, studentów i uczniów, upowszechniaj¹cych wiedzê z tego zakresu.
Uniwersytet pomaga w organizacji wielu przedsiêwziêæ oraz przygotowuje 
program kulturalny i turystyczny dla uczestników Konwencji. Na stoisku 
usytuowanym w pobli¿u miejsca obrad zaprezentujemy œwiatu nasz¹ przebo-
gat¹ ofertê naukowo-dydaktyczn¹.

Szanowni Pañstwo
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Nadanie doktoratu honoris causa
Albertowi Gore`owi przez nasz Uni-
wersytet to uznanie nie tylko dla

wybitnego polityka, ale g³ównie wyraz sza-
cunku dla cz³owieka, który w ¿yciu kierowa³
siê pewnymi wyraŸnymi zasadami, a pod-
staw¹ swej dzia³alnoœci uczyni³ ideê kszta³-
towania lepszych warunków ¿ycia dla ogó³u
mieszkañców Ziemi. Realizacjê tej idei rozu-
mie przy tym nie jako narzucanie swego
pogl¹du, lecz d³ugi proces uœwiadamiania,
poszukiwania i upowszechniania argumen-
tów oraz respektowania prawa zbiorowoœci
ludzkich do odmiennoœci dróg i tempa real-
izacji celu.

W 1976 roku Al Gore rozpocz¹³ karierê poli-
tyczn¹ w stanie Tennessee, uzyskuj¹c mandat
cz³onka Izby Reprezentantów, w 1984 zosta³
wybrany senatorem, a w 1988 roku stara³ siê
o nominacjê partii demokratycznej w wybo-
rach prezydenckich, potem ze wzglêdów oso-
bistych na pewien okres ograniczy³ sw¹ dzi-
a³alnoœæ publiczn¹, ale jednoczeœnie wykorzys-
ta³ ten czas na powa¿ne studia i refleksje nad
zwi¹zkami zmian œrodowiska z rozwojem
spo³ecznoœci ludzkich. Wyrazem tych prze-
myœleñ sta³a siê wydana w 1992 r. ksi¹¿ka
"Earth in the Balance: Ecology and the Human
Spilit". W opracowaniu tym Al Gore jako pier-
wszy ze znanych polityków przestrzega³
wyraŸnie przed próbami dominacji cz³owieka
nad œrodowiskiem, zwraca³ uwagê na coraz
wyraŸniejsz¹ koniecznoœæ szukania nowej
równowagi pomiêdzy aktywnoœci¹ ludzk¹ 
a warunkami œrodowiska. 

W 1992 roku Al Gore (w odpowiedzi na
propozycjê Clintona) kandydowa³ na
wiceprezydenta. Wspólnie stworzyli znakomi-

ty tandem, który wygra³ wybory w 1992 
i 1996 roku. Al Gore sta³ siê w rz¹dzie Clintona
orêdownikiem tworzenia warunków do eko-
nomicznego wykorzystania najnowszych tech-
nologii. Wyrazi³o siê to poprzez opracowanie
z jego inspiracji narodowego programu roz-
woju infrastruktury informatycznej, co
stworzy³o m.in. podwaliny do rozwoju i szy-
bkiego wykorzystania Internetu.

Charakterystyczne dla osobowoœci Ala
Gore`a jest jego zachowanie w kampanii
prezydenckiej w 2000 r. Przestrzega³ on do
koñca kampanii zasad lojalnoœci wobec Clin-
tona. Pomimo uzyskania wiêkszej liczby
g³osów ni¿ jego konkurent, nie zosta³ wybrany

na prezydenta USA. Akceptacja tego faktu nie
by³a ³atwa, ale Gore przyj¹³ j¹ jako wyraz
poszanowania zasad systemu amerykañskiej
demokracji, w której siê wychowa³ i której fun-
damenty nie mog¹ byæ kwestionowane 
w imiê doraŸnych celów.

Po zakoñczeniu oficjalnej dzia³alnoœci polity-
cznej szybko zwi¹za³ siê z biznesem. Pracowa³
w korporacji finansowej „MetropolitanWest
Financial”, od 2003 r. w zarz¹dzie firmy Apple,
a rok póŸniej zosta³ doradc¹ Google.

Wydana przez niego w 2006 r. ksi¹¿ka „An
Inconvenient Truth” sta³a siê swoistym symbol-
em koniecznoœci zmian zwi¹zanych z global-
nym ociepleniem, a przygotowany na jej pod-
stawie film dokumentalny otrzyma³ Oscara.
Zaanga¿owanie Ala Gore`a w ochronê
œrodowiska zosta³o docenione poprzez przyz-
nanie mu wspólnie z „Intergovermental Panel
on Climate Change” pokojowej Nagrody
Nobla. Warto dodaæ, ¿e ca³¹ sumê uzyskan¹ z
nagrody A. Gore przeznaczy³ na rzecz
funkcjonowania organizacji pozarz¹dowej zaj-

muj¹cej siê rozpowszechnianiem wiedzy 
o koniecznoœci innego rozumienia zmian kli-
matycznych na Ziemi. Al Gore sta³ siê
swoistym symbolem starañ o upowszechnie-
nie tego przekonania. Wyra¿a on pogl¹d, ¿e
przysz³oœæ zale¿y w du¿ej mierze od stopnia
samoœwiadomoœci obywateli, ale w swoich
opracowaniach wskazuje, ¿e œwiadomoœæ ta
jest w czêsto kszta³towana przez rz¹dy i œrod-
ki przekazu. Wyrazem niepokoju i nadziei w
odniesieniu do przysz³oœci demokracji jest
ostatnia ksi¹¿ka Ala Gore`a „The Assault on
Reason”. Wyra¿a w niej myœl, ¿e telewizja, a
wiêc forma biernego przekazu, odwo³uj¹ca siê
do emocji i wra¿eñ doprowadzi³a do sytuacji,
w której mo¿na obywatelem manipulowaæ.
Inaczej by³o, jego zdaniem, w erze dominacji
tekstu, który wymaga³ zrozumienia; Internet
ma jednak szansê zmieniæ tê sytuacjê.

Nazwy rozdzia³ów tej ksi¹¿ki to jed-
noczeœnie wskazanie g³ównych zagro¿eñ,
które trapi¹ amerykañsk¹ demokracjê. Do tych
plag autor zaliczy³: politykê strachu,
uprzedzenia i œlepa wiara, przejmowanie
w³adzy przez bogatych, wygodne pó³prawdy,
ograniczanie indywidualnej wolnoœci, poczu-
cie braku bezpieczeñstwa narodowego,
zagro¿enie dwutlenkiem wêgla, zbyt du¿e
znaczenie w³adzy wykonawczej. Ostatni
rozdzia³ to jednak pokazanie szans na
odrodzenie demokracji. 

Al Gore jest znany i szanowany na ca³ym
œwiecie w³aœnie za to, czego dokona³, wyko-
rzystuj¹c swoje doœwiadczenia i przemyœlenia
po zakoñczeniu oficjalnej kariery politycznej.
Rozmach tej dzia³alnoœci to tak¿e efekt wp³y-
wu rodziny, tej, w której siê wychowa³ i tej,
któr¹ za³o¿y³. Symbolem jej znaczenia mo¿e
byæ wspólna publikacja wydana w 2002 r. pod
tytu³em „Joined at the Hart. The Transforma-
tion of American Family”. To ksi¹¿ka o rodzinie
jako podstawie przygotowania do ¿ycia 
w spo³eczeñstwie.

Al Gore w swojej dzia³alnoœci i publikacjach
podj¹³ siê najtrudniejszego zadania: zwrócenia
uwagi na koniecznoœæ przemyœlenia doty-
chczasowych priorytetów i poszukiwania roz-
woju zrównowa¿onego. Pojêcie harmonii
stworzyli Grecy, ale d¹¿enie do harmonijnego
rozwoju sta³o dziêki Gore`owi realnym
wyzwaniem dla wspó³czesnoœci. Pojêcie to
oznacza poszukiwanie lepszej synchronizacji
pomiêdzy rozwojem ekonomicznym,
spo³ecznym i ekologi¹. Wiadomo, ¿e dynami-
ka ka¿dego z tych procesów jest inna i tylko
œwiadoma demokracja mo¿e stworzyæ tu
pewn¹ równowagê.

D¹¿enie do harmonii 
wyzwaniem dla wspó³czesnoœci 
Skrót laudacji na czeœæ Alberta Gore`a w zwi¹zku z nadaniem mu tytu³u 
doktora honoris causa Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu 

Al Gore goœciem UAM
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••Gdyby mia³ Pan napisaæ tekst o pod
tytu³em „UAM a COP 14”, o czym by³o-
by pierwsze zdanie? 
- O tym, ¿e Uniwersytet uczy i prowadzi

badania, natomiast COP 14 jest spotkaniem
na szczeblu politycznym. W odró¿nieniu od
polityków, uczeni maj¹ ró¿ne pogl¹dy na
kwestiê zmian klimatycznych, zreszt¹ spór
naukowy to w³aœciwie istota ¿ycia uniwersyte-
tu. Jest wiêc ró¿nica miêdzy ustaleniem
naukowym, bardziej lub mniej uznawanym, 
a pogl¹dem upowszechnianym ze wzglêdów
politycznych. Trzeba wiêc wyraŸnie te sfery
rozgraniczyæ. Ponadto COP 14 obejmuje
wszystkie aspekty zmian klimatycznych, 
a UAM w mniejszym stopniu ogarnia zagad-
nienia rolnictwa, techniki i ekonomii, bo w tym
specjalizuj¹ siê bardziej inne uczelnie Poznania.
Uniwersytet bêdzie wiêc w aspekcie
naukowym tylko towarzyszy³ COP 14.

••Jak Uniwersytet uczestniczy w tym
wydarzeniu? 
- Wykorzystuj¹c wzmo¿one zaintere-

sowanie spo³eczne tym wydarzeniem, jeszcze
przed konferencj¹, w serii otwartych
wyk³adów, pokazujemy dorobek naukowy
UAM w dziedzinie szeroko pojêtej wiedzy 
o Ziemi, a w trakcie trwania COP 14 organizu-
jemy konferencjê popularnonaukow¹ „Bli¿ej
klimatu”. Bêdzie w niej miejsce na dyskusje 
i prezentowanie tych ró¿nych stanowisk, 
o jakich mówi³em. Tezê o globalnym ocieple-
niu potwierdza wiele danych, ale niektórzy
twierdz¹, ¿e wnioski wyci¹gniêto zbyt
pochopnie, bo w dziejach Ziemi kilkadziesi¹t
lat to niezwykle krótki okres; jeden z uczonych
postawi³ hipotezê, ¿e notowany wzrost tem-
peratury wynika z tego, ¿e dawniej wiêkszoœæ
stacji pomiarowych mieœci³a siê poza miasta-
mi, a dziœ miasta je wch³onê³y. UAM jest tak¿e
partnerem lokalnym dla firmowanej przez UE

jednej z naukowych konferencji, towarzysz¹-
cych COP 14. Stoiska UAM z materia³ami
informacyjnymi towarzysz¹ tak wa¿nym
wydarzeniom, jak œwiatowa konferencja leœna,
rz¹dowa wystawa „Technologie dla
œrodowiska” czy spotkaniu organizacji
pozarz¹dowych.

••Uczestników COP 14 goœcimy te¿ 
w kampusie na Morasku? 
- Tak, chcemy siê pokazaæ, bo potencja³

badawczy naszej uczelni mo¿e byæ du¿o
szerzej wykorzystany. Nie tylko nauka, ale i stu-
diowanie maj¹ dziœ charakter miêdzynaro-
dowy, wiêc i to chcemy promowaæ. Jako
uczelnia jesteœmy w stanie prowadziæ na
zamówienie wiele badañ, które mog¹ stanow-
iæ czêœæ globalnych projektów. Jesteœmy tak¿e
w stanie przyj¹æ studentów z ca³ego œwita,
oferuj¹c im ciekawe studia i dobre warunki, 
co nasi goœcie mog¹ zobaczyæ na w³asne oczy
w salach wyk³adowych, pracowniach i bib-
liotekach.

••Wydzia³ Nauk Geograficznych i Geolog-
icznych UAM nale¿y do przoduj¹cych 
w Polsce. Czym szczególnie mo¿e siê
pochwaliæ, jeœli chodzi o tematykê zmi-
any klimatu? 
- Jesteœmy bardzo dobrym oœrodkiem

badañ polarnych, prowadzonych systematy-
cznie od wielu lat. Koordynujemy te¿
ogólnopolski system zintegrowanego moni-
toringu œrodowiska, maj¹c przy tym w³asne
stacje badawcze. Przyk³adem trafionych 
i unikatowych badañ s¹ równie¿ te, poœwiê-
cone zjawisku wystêpowania metali ciê¿kich
po klêsce tsunami czy te¿ badania pustyn-
nienia pó³nocnych obrze¿y Sahary. Na naszym
wydziale charakterystycznym jest kierunek
turystyka i rekreacja, a to ma tak¿e odniesienia
œrodowiskowe. Bogaty jest równie¿ dorobek
oparty o badania strefy brzegowej Ba³tyku czy
zmian krajobrazu Wielkopolski. To wszystko
mo¿na wykorzystaæ jako wk³ad do globalnych
projektów badawczych. Œwiatowe wydarze-
nie, jakim jest COP 14, to te¿ dla Uniwersytetu
okazja do nawi¹zania stosunków ze znacz¹cy-
mi organizacjami pozarz¹dowymi, takimi jak
Fundacja Azja-Europa, z któr¹ wspó³pracuje-
my przy jednej z konferencji towarzysz¹cych

na temat oddzia³ywania zmian klimatu na rol-
nictwo z punktu widzenia azjatyckiego 
i europejskiego. Chodzi o dialog miêdzy tymi
kulturami, a ten temat tak¿e nas interesuje. Im
bardziej bêdziemy orientowali siê w wa¿nych
potrzebach badawczych œwiata, tym
bêdziemy atrakcyjniejszym partnerem. 

••Jakie nadzieje wi¹¿e Pan z COP 14? 
- Wiadomo - bo takie jest za³o¿enie - ¿e COP

14 jest tylko dalszym przygotowaniem do
przysz³orocznej konferencji w Kopenhadze,
wiêc nikt nie oczekuje wielkich prze³omów.
Jednak jest to pierwsze takiej rangi spotkanie,
które odbywa siê w cieniu kryzysu ekonom-
icznego. Bêdzie wiêc mo¿na z oœwiadczeñ
polityków zorientowaæ siê, jak dalece ten
kryzys wp³ynie na myœlenie o zmianach kli-
matu, bo uczeni zajmuj¹ siê wnioskami 
z badañ, a politycy licz¹ koszty, jakie z tych
wniosków wynikaj¹ i tym siê kieruj¹. Drugim
wa¿nym aspektem COP 14 mo¿e byæ lepsze
dostrze¿enie miejsca Polski w œwiecie,
dostrze¿enie, ¿e nale¿ymy do tych 20. procent
najbogatszych krajów i ¿e ta zamo¿noœæ
nak³ada na nas pewne obowi¹zki. Mam te¿
nadziejê, ¿e to pomo¿e nam w prze³amywa-
niu lodów i porozumiewaniu siê co do dal-
szych dzia³añ w ramach Unii Europejskiej,
choæ i tu nie oczekiwa³bym zaskakuj¹cych
rezultatów. Nie jest ³atwo o wspólne
stanowisko takiego kraju jak Francja, gdzie
energetyka w 70. procentach oparta jest 
na energii j¹drowej i takiego jak Polska, 
w 90. procentach opieraj¹cego energetykê na
wêglu. Bêdzie wiêc trzeba ci¹gle szukaæ kom-
promisów.

••Na jakiej zasadzie jest to mo¿liwe? 
- Pos³u¿ê siê tu przyk³adem emisji CO2. Nie

ma jednoznacznych wyliczeñ, jak ograniczenie
emisji wp³ynie na poprawê klimatu. Jednak
bez wzglêdu na to, jak dalece uwa¿amy ten
problem za kontrowersyjny, wiemy, ¿e
wszelkie ograniczenia emisji CO2 s³u¿¹
cz³owiekowi i przyrodzie, bo oznaczaj¹
zmniejszenie emisji py³ów i innych gazów,
zmniejszaj¹ zu¿ycie surowców i paliw, s³u¿¹
wprowadzaniu nowych technologii 
i wykorzystaniu odnawialnych Ÿróde³ energii. 

Dziêkujê za rozmowê

Trzeba szukaæ kompromisów
Z prof. Andrzejem Mizgajskim z Wydzia³u Nauk
Geograficznych i Geologicznych UAM, pe³nomocnikiem
Rektora UAM ds. COP 14 rozmawia Maria Rybicka
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••Dlaczego obserwacja zwierz¹t jest tak
wa¿na jako Ÿród³o wiedzy o zmianach
klimatycznych? 
- Zwierzêta s¹ apolityczne. Powa¿nie. 

S¹ w swoich decyzjach niezale¿ne od
pogl¹dów i przekonañ, nie s³uchaj¹ wiado-
moœci telewizyjnych, nikt im nic nie podpowia-
da. Mo¿emy wiêc na ich przyk³adzie niejako
wyskalowaæ czyste reakcje na zmiany klimatu. 

••A myœla³am, ¿e dlatego, bo cz³owiek jest
zwierzêciem? 
- To te¿ prawda. Mo¿emy wiêc na

przyk³adzie zwierz¹t po pewnych przemyœleni-
ach stwierdziæ, jak reagowalibyœmy, gdybyœmy
tej kultury i zwi¹zanych z ni¹ zdolnoœci adap-
tacyjnych nie mieli. Czasem myœlê, ¿e przez
wiêkszoœæ czasu jesteœmy okropnymi ma³pa-
mi, a tylko przez chwilê - najczêœciej w sytuac-
jach ekstremalnych - wychodzi z nas cz³owiek.

••Nale¿a³ Pan do grupy ekspertów, przy-
gotowuj¹cych raport IPCC, która otrzy-
ma³a pokojow¹ Nagrodê Nobla. Proszê
przypomnieæ, czym Pan siê tam zaj-
mowa³? 
- Pracowa³em jako ekspert grupy roboczej

drugiej i rozdzia³u I. Cieszy³em siê, bo to
rozdzia³ czysto naukowy, tam nie ma ¿adnych
spekulacji, ¿adnych przewidywañ, ¿adnej poli-
tyki. Tylko analiza. Analizowaliœmy wszystkie
d³ugoterminowe, trwaj¹ce d³u¿ej ni¿ 25 lat,
obserwacje z ca³ego œwiata, poczynaj¹c od
lodowców, czasu kwitnienia roœlin, czasu
pojawiania siê liœci na drzewach, przez czas
przystêpowania ptaków do rozrodu czy
wêdrówki du¿ych zwierz¹t afrykañskich - po
prostu wszystko, co siê da³o, z przyrody o¿y-
wionej i nieo¿ywionej. Wœród tego ogromu
danych by³y zjawiska, które œwiadczy³y za zmi-

anami i przeciw - trzeba wiêc by³o wychwyciæ
przewa¿aj¹ce tendencje i ich przyczyny.
Wszystkie zmiany okaza³y siê mniej lub
bardziej zwi¹zane z ociepleniem, a ono z kolei
nie wynika tylko z naturalnych wahañ, ale 
z dzia³alnoœci cz³owieka.

••Czy by³o coœ, co Pana samego w tych
badaniach zaskoczy³o? 
- Jeœli chodzi o wspomniane powy¿ej

zjawiska, to nie. Wiele tych informacji zna³em
wczeœniej i wiedzia³em, czego siê spodziewaæ.
Jedynym naprawdê zaskoczeniem by³o to, jak
du¿o jest dobrze zgromadzonego materia³u
do analiz. Nie spodziewa³em siê, ¿e na ca³ym
œwiecie s¹ ludzie, którzy od co najmniej 30. lat
w tych samych miejscach, przy pomocy tych
samych metod, czêsto bez ¿adnego wyna-
grodzenia, obserwuj¹ przyrodê rzetelnie i cier-
pliwie. S¹ czêsto bezimiennymi bohaterami
nauki. Wielkopolskim przyk³adem mo¿e byæ 
dr Stanis³aw KuŸniak z Leszna, emerytowany
nauczyciel, ze znawstwem obserwuj¹cy ptaki
od 50. lat. Codziennie wychodzi na spacer 
i notuje, co widzi. To s¹ fenomenalne dane.
Wspó³pracowaæ z nim by³o wielk¹ przyjem-
noœci¹. W pracy przyrodnika mózg jest wa¿ny,
ale mi³oœæ i pasja mo¿e jeszcze bardziej. Uczeni
s¹ zale¿ni od grantów i bywa tak, ¿e gdy grant
nie zostaje przyznany, a przecie¿ trudno 
o grant na 20-30 lat, ci¹g³oœæ obserwacji bywa
przerywana. Natomiast amator nigdy swojej
pasji nie porzuca.

••W Polsce jest tak¿e taki ruch obserwa-
torów przyrody? 
- Tak. Jeœli chodzi o ptaki, to najsilniejszy na

Œl¹sku. Robi¹ to górnicy, hutnicy, ale tak¿e
zamo¿ni mened¿erowie. W Poznaniu ostatnio
bardzo ciekawe obserwacje z 35. lat otrzymal-

iœmy z Ogrodu Botanicznego. O wynikach
ró¿nych badañ poznañskich bêdziemy mówili
na towarzysz¹cej COP 14 konferencji
naukowej. Skupimy siê na dwóch tematach:
czy klimat wp³ywa na bioró¿norodnoœæ... 

••A wp³ywa? 
- Oczywiœcie, raczej trzeba zapytaæ, w któr¹

stronê. Zawsze bêd¹ jacyœ przegrani i wygrani.
W Polsce - przyk³ad prosto z talerza - do
wygranych bêdzie nale¿eæ kukurydza, a do
przegranych ziemniak. Drugim tematem
naszej konferencji bêdzie wp³yw klimatu na
krajobraz rolniczy. Z tym, ¿e nie chodzi o pro-
dukcjê rolnicz¹, lecz o ca³okszta³t, pocz¹wszy
od bilansu dwutlenku wêgla, poprzez stan
niewielkich zbiorników wodnych, a¿ po dziko
¿yj¹ce roœliny i zwierzêta. Skoro krajobraz rol-
niczy zajmuje dwie trzecie obszaru Polski, jest
to bardzo wa¿ne. 

••Czy od czasu og³oszenia raportu IPCC
coœ siê zmieni³o? 
- Dosz³y nowe dane, ale potwierdzaj¹ce

ukazane w raporcie trendy. Sam pasjonujê siê
teraz zmianami wygl¹du i zachowania
ptaków pod wp³ywem zmian klimatycznych 
i tym, czy w tych nowych szatach nadal samce
i samice podobaj¹ siê sobie tak samo... 

••Czym wyró¿nia siê œrodowisko poznañskie
w badaniach zwi¹zanych z klimatem?
- To - w czym jesteœmy dobrzy i znani na

œwiecie - fenologia, czyli analiza sezonowoœ-
ci. To nie tylko same dane, ale specyficzne
sposoby ich analizy i podejœcie krytyczne.
Opublikowaliœmy kilka prac, które nie tylko
s¹ znane, ale stworzy³y pewien standard
opracowania danych i oceny, jak¹ maj¹
wartoœæ. Innymi s³owy, wiemy, co mo¿e

Najwa¿niejsza 
jest cnota umiaru 

Z prof. Piotrem Tryjanowskim 
z Wydzia³u Biologii UAM 
rozmawia Maria Rybicka 
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„zanieczyszczaæ” docieraj¹ce do nas
informacje. Jak jest ciep³a wiosna, dosta-
jemy informacjê, ¿e ptaki przylecia³y
wczeœniej - ale proszê zauwa¿yæ, ¿e jak
jest ciep³o, to chêtniej idziemy na spacer
i dlatego te ptaki widzimy. Inny przyk³ad
- w weekendy, maj¹c wolny czas, ludzie
dokonuj¹ wiêcej obserwacji. Ten tzw.
efekt weekendu odkryliœmy wspólnie z
prof. Timem Sparksem, biostatystykiem
angielskim, z którym ³¹czy mnie wielka
przyjaŸñ naukowa i nie tylko. Przez jedn¹
z moich prac, w której analizowa³em kry-
tycznie dane w ró¿nych pracach
naukowych, straci³em mnóstwo zna-
jomych. To, oczywiœcie, ¿art, ale ocena
wiarygodnoœci danych w takich pracach
jest niezwykle wa¿na. 

••Czy przyroda upora siê z globalnym
ociepleniem? 
- Przyroda siê upora, tego jestem

ca³kowicie pewien. Problem w tym, czy to
bêdzie wci¹¿ taka przyroda, któr¹ lubimy.
Przecie¿ element przyrody to te¿ na
przyk³ad zarodziec malarii, który z
komarem mo¿e zawêdrowaæ tam, gdzie
go dotychczas nie by³o. 

••Czy s¹dzi Pan, ¿e COP 14 przyniesie
jakieœ realne rozwi¹zania problemu
globalnego ocieplenia? 
- Szczerze? Nie bardzo. Jednak popier-

am wszelkie spotkania, na których ludzie
rozmawiaj¹ ze sob¹, a taka jest przecie¿
istota COP 14. Przy okazji widaæ bêdzie
tak¿e to, ¿e ca³y œwiat nie jest objêty sys-
temem zbierania informacji. Jest wyraŸny
niedostatek tych informacji z Afryki,
Ameryki Po³udniowej, Azji - tam ludzie
maj¹ inne problemy, ale w³aœnie
zadaniem rz¹dów zamo¿nych pañstw
bêdzie pomoc w tworzeniu warunków do
zbierania takich danych. Jeœli mamy
obserwowaæ zjawiska globalne, musimy
mieæ dane z ca³ego globu. To mo¿e byæ
kluczowe do zrozumienia zmian klimaty-
cznych. 

••Nie za bardzo Pan wierzy w dzia³ania
polityków, a z drugiej strony widzi
Pan - bo to wynika z Pana badañ 
- ¿e zmiany klimatu s¹ powa¿ne. 
Co trzeba robiæ? 
- Dla bezpieczeñstwa warto przygo-

towaæ siê na pesymistyczne przewidywa-
nia scenariuszy klimatycznych, a poza tym
edukowaæ. Dopóki myœlenie ludzi nie
zmieni siê, nic siê nie zmieni. Mia³em
wczoraj wyk³ad otwarty, na który przysz³o
ponad 400 osób, a potem wywi¹za³a siê
œwietna dyskusja. Ludzie myœl¹, chc¹
s³uchaæ. To mnie bardzo podbudowa³o
psychicznie. A najwa¿niejsze wydaje mi
siê, by umiar sta³ siê cnot¹. Ile ludzie
wyrzucaj¹ ubrañ, jedzenia, sprzêtu...
Mo¿e kryzys ekonomiczny wymusi cnotê
umiaru? 

Dziêkujê za rozmowê

Nauka z natury nie zna granic. Udzia³ w
miêdzynarodowych programach
badawczych to nie jest tylko kwestia

pozyskiwania œrodków, ale tak¿e mo¿liwoœæ
w³¹czenia siê w szeroki nurt badañ europejs-
kich czy œwiatowych, uczestniczenia 
w rozwi¹zywaniu problemów, które nurtuj¹
ca³y œwiat. Jest to tak¿e szansa na pracê w
wiêkszym zespole, a dziœ nie ma sukcesu w
nauce bez wysi³ku zespo³owego. To wszystko
sprawia, ¿e kto w takich programach nie
uczestniczy, szybko traci potencja³ naukowy.
Wspó³praca miêdzynarodowa jest wiêc punk-
tem honoru ka¿dej ambitnej uczelni. 

Nowe w³adze UAM przywi¹zuj¹ wielk¹
wagê do internacjonalizacji. Jest ona jednym 
z piêciu priorytetów programu obecnej ekipy
rektorskiej, a nadzoruje go prof. Jacek Witkoœ,
prorektor UAM ds. wspó³pracy z zagranic¹.
Wspiera go powo³any nowy Dzia³ Programów
Europejskich, który ma pracowaæ przy pozyski-
waniu œrodków zewnêtrznych. Proces aplikacji
nie jest prosty, bo jak wiadomo, szczegó³owe
wymogi dotycz¹ niemal prawid³owego
postawienia przecinka i zdarza siê, ¿e tylko 
z powodu b³ahych uchybieñ formalnych
wniosek nie zostaje zaakceptowany. 

- WskaŸniki sukcesu, zale¿nie od programu,
czêsto nie przekraczaj¹ 20. procent - mówi
prof. Jacek Guliñski, prorektor UAM ds. pro-
gramów europejskich - czyli tylko jeden na
piêæ poprawnych wniosków otrzymuje dofi-
nansowanie. Jednak bez aplikacji nie ma szans
na sukces. Dzia³ Programów Europejskich

przygotowa³ obszern¹ publikacjê, zawieraj¹c¹
zestaw tych wszystkich du¿ych europejskich
projektów naukowych, w które wpisuje siê
problematyka badawcza UAM.

Bêdzie wiêc wiêcej wspólnych projektów,
ale ju¿ teraz, niezale¿nie od wspó³pracy w
szerszym lub wê¿szym zakresie, jak¹
prowadz¹ indywidualnie naukowcy ze swoimi
kolegami z zagranicy, UAM wspó³pracuje przy
25. du¿ych programach europejskich,
pocz¹wszy od badañ alergii na py³ki roœlin
(AEROTOP), przez szukanie rozwi¹zañ do
cichych nawierzchni szos (SILENCE), zwal-
czanie nierównoœci spo³ecznych (EUREQUAL)
czy badanie klimatu europejskiego
(MILLENIUM). 

Dziêki funduszom europejskim powstaj¹ te¿
w Poznaniu dwa wielkie miêdzyuczelniane
centra. Pierwsze z nich to Wielkopolskie Cen-
trum Zaawansowanych Technologii. Jego
zespo³y bêd¹ zajmowa³y siê badaniami i ich
zastosowaniami w praktyce dla innowacyjnej
gospodarki. Nowoczesne technologie opieraæ
siê bêd¹ na najnowszych osi¹gniêciach fizyki,
biologii, medycyny i nauk rolniczych. Drugie to
Miêdzyuczelniane Centrum Nano-Bio-Medy-
czne: bêdzie s³u¿yæ nowoczesnej dydaktyce na
magisterskim i doktoranckim poziomie
studiów interdyscyplinarnych, gdy¿ tworz¹ go
UAM wspólnie z Uniwersytetem Medycznym,
Uniwersytetem Przyrodniczym i Politechnik¹
Poznañsk¹. Obydwa centra bêd¹ szeroko
wspó³pracowaæ z renomowanymi oœrodkami
naukowo-badawczymi Unii Europejskiej.  

Nauka nie zna granic
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Zmiany klimatyczne:
To oczywiœcie bardzo szerokie zagadnienie,
zg³êbiane m.in. przez geografów, geologów,
biologów i chemików. Na WNGiG badania
przebiegaj¹ dwukierunkowo. Z jednej strony
dotycz¹ wspó³czesnych procesów 
w œrodowisku przyrodniczym, które mog¹ byæ
podstaw¹ do przewidywania przysz³oœci. Zaj-
muje siê tym, np. Zak³ad Klimatologii i takie
postacie jak: prof.  Alojzy Woœ, prof. Leszek
Kolendowicz, dr Ewa Bednorz czy dr Katarzy-
na Szyga-Pluta. Do zrozumienia zmian 
klimatycznych i ich cyklicznego charakteru tak
samo wa¿ne jest jednak badanie procesów 
z przesz³oœci zapisanych w ska³ach. To domena
geologów, takich jak rektorzy: prof. Stanis³aw
Lorenc i prof. Jerzy Fedorowski czy prof.
Tomasz Zieliñski i prof. Wojciech Stankowski.
Czy wreszcie Instytut Paleogeografii 
i Geoekologii, w którym pracujê, zajmuje siê
dynamik¹ œrodowiska geograficznego 
w czwartorzêdzie. Tu mo¿na wymieniæ
nazwiska profesorów Andrzeja Karczewskiego,
Andrzeja Kostrzewskiego, Karola Rotnickiego,
Kazimierza Tobolskiego. W Instytucie badamy
ró¿ne aspekty przyrody nieo¿ywionej, ale tak¿e
szatê roœlinn¹ ostatnich kilkuset lat. 

Arktyka i Antarktyka:
Ze wzglêdu na wyrazistoœæ wyników i niewielk¹
ingerencjê cz³owieka - obszary polarne to bard-

zo dobry teren do prowadzenia badañ. Poz-
nañscy naukowcy uczestnicz¹ w wyprawach
polarnych od blisko 50. lat. Na po³udniowej
pó³kuli prowadz¹ badania w Polskiej Stacji
Antarktycznej im. Henryka Arctowskiego na
Wyspie Króla Jerzego w archipelagu Szet-
landów Po³udniowych. Badania w Arktyce kon-
centruj¹ siê na obszarze Spitsbergenu.
Pocz¹tkowo wyje¿d¿ano g³ównie do Polskiej
Stacji Polarnej Hornsund, ale ju¿ od lat 80. orga-
nizowane s¹ te¿ w³asne ekspedycje. Dwa lata
temu hydrolog prof. Marek Marciniak uzyska³
ciekawe wyniki badaj¹c na Spitsbergenie wody
podziemne. Okaza³o siê, ¿e obni¿aj¹cy siê
poziom rozmarzania gruntu zwiêksza
suchoœæ i prowadzi do efektu pustynnienia,
czemu nie zapobiega nawet wzrost opadów.
Obok pracowników WNGiG, w wyjazdach
uczestnicz¹ biolodzy, jak prof. Janina Borysiak
z Ogrodu Botanicznego czy chemicy, tacy jak
prof. Jerzy Siepak z Zak³adu Analizy Wody 
i Gruntów i prof. Andrzej Katrusiak z Zak³adu
Krystalografii. 

Miêdzynarodowy Rok Polarny:
Lata 2007-2008 og³oszono IV Miêdzynaro-
dowym Rokiem Polarnym (IPY). Odby³ siê on
w 50. rocznicê Miêdzynarodowego Roku
Geofizycznego i by³ okazj¹ do integracji
miêdzynarodowych zespo³ów. Sekretariat
IPY stara³ siê ³¹czyæ uczestników podobnych

projektów w grupy robocze tak, by mogli
wymieæ doœwiadczenia i nie dublowaæ
pomys³ów. Jedn¹ z inicjatyw by³ polsko-
szwedzki projekt wskrzeszenia dzia³alnoœci
stacji polarnej Kinvika, powsta³ej z okazji
Miêdzynarodowego Roku Geofizycznego. 

Cyklicznoœæ:
Jestem przekonany o cyklicznoœci przyrody.
Jeszcze niedawno najbardziej dramtyczne
przewidywania g³osi³y, ¿e lody arktyczne
stopi¹ siê w ci¹gu kilku lat. Tymczasem 
w 2007 roku okaza³o siê, ¿e powierzchnia
lodu nieznacznie siê powiêkszy³a. W ¿adnym
razie nie oznacza to jednak, ¿e mo¿emy lekce-
wa¿yæ wp³yw dzia³añ cz³owieka. Ci¹gle obser-
wujemy wzrost anomalii: huraganów, œnie¿yc,
gwa³townych zmian temperatury i ten wzrost
dynamiki œrodowiska musi budziæ niepokój. 

Wyjazdy:
Na pierwsz¹ wyprawê pojecha³em jeszcze jako
student w 1987 roku. W latach
dziewiêædziesi¹tych zimowa³em na Wyspie
Króla Jerzego, potem pojecha³em na kolejne
wyprawy na Spitsbergen, gdzie podczas kom-
pleksowych badañ, zajmowaliœmy siê m.in.
wp³ywem zmian klimatycznych na
funkcjonowanie systemu wybrze¿y. Jako
opiekun grup studneckich, staram siê zachê-
caæ m³odzie¿ do wyjazdów badawczych. Od
2001 r. we wszystkich wyprawach na Spitsber-
gen uczestnicz¹ studenci, a na bazie tych
wyjazdów powsta³o ok. 10 prac magisters-
kich. Obecnie przygotowujemy siê do kolejnej
wyprawy na prze³omie czerwca i lipca. Prywat-
nie bardzo lubiê góry, zajmujê siê wspinaczk¹
i speleologi¹, a praca w oczywisty sposób
pomaga realizowaæ mi te zainteresowania.

Turystyka na obszarach polarnych
Arktyka i Antarktyka staj¹ siê modnym kierunk-
iem turystycznym, przyci¹gaj¹cym turystów
znudzonych tradycyjnym wylegiwaniem siê na
pla¿y. Obecnie w ci¹gu sezonu na Spitsbergen
przyp³ywaj¹ dziennie cztery statki z turystami.
W 2000 r. podczas wyprawy z dr. Witoldem
Szczuciñskim przez miesi¹c nie spotkaliœmy
„¿ywej duszy”, a teraz nawet w dalszych
zak¹tkach widzi siê turystów albo jachty 
i pontony unosz¹ce siê na morzu.  

Spisa³a Ewa Woziñska 

Dr Grzegorz Rachlewicz opowiada 
o badaniach zmian klimatycznych prowadzonych 
na Wydziale Nauk Geograficznych i Geologicznych

Polacy
na Spitsbergenie

Pobieranie rdzeni osadów z dna fiordu Hornsund, z pok³adu statku badawczego R/V
Oceania. Osady te stanowi¹ naturalne zapis zmian klimatycznych.

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I

FO
T.

 A
RC

H
IW

U
M

 D
R 

W
IT

O
LD

A
 S

ZC
ZU

CI
Ñ

SK
IE

G
O



ZMIENIAJ¥CY SIÊ KLIMAT

l i s t o p a d / g r u d z i e ñ  2 0 0 8  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  9

••Panie Profesorze, zaintrygowa³ mnie
tytu³ Pañskiego wyk³adu: „Czy miasta s¹
bezpieczne?”?
- Wiek XX i XXI s¹ wiekami urbanizacji,

przewiduje siê, ¿e w 2100 roku 60 % ludzi
bêdzie mieszka³o w miastach. Ju¿ dzisiaj ok.
30 % mieszkañców Ziemi ¿yje w pasie do 50.
km od brzegu morza. Podniesienie poziomu
wody o oko³o 50 metrów spowodowa³oby
zmianê zarysu linii brzegowej kontynentów.
Dla przyk³adu Poznañ by³by portem morskim,
a Szczecin i Trójmiasto zniknê³yby z mapy Pol-
ski. Oczywiœcie, nie wszystko zniknie. Pamiêta-
jmy, ¿e Ziemia liczy w sumie 510 milionów
km2, w tym oko³o 150 milionów km2 l¹du.  

••Zatem lepiej nie mieszkaæ w mieœcie, 
a na pewno w ¿adnym wypadku 
w pasie 50 km od brzegu morza?
- Ma pani przyk³ad Nowego Orleanu. By³em

tam, jecha³em Lake Pontchartrain Causeway -
najd³u¿szym wówczas (1995 r.) mostem œwia-
ta - wra¿enia by³y niesamowite. Jedna chwila 
i nie ma mostu, ludzi. St¹d pomys³ na tytu³.
W³aœciwie nie chcia³bym o tym za du¿o mówiæ,
bo nie bêdzie niespodzianki na wyk³adzie.
Miasto jest najlepszym wymys³em cz³owieka.
W sumie w osiad³ej dzia³alnoœci gospodarczej
cz³owieka, która zainicjowana zosta³a jakieœ 
6 tys. lat temu, bardzo szybko dosz³o do podzi-
a³u sposobu osiedlania siê na wiejski i miejski.
W geografii spo³eczno-ekonomicznej procesy
te podzielono na odœrodkowe i doœrodkowe.
Zwyciê¿aj¹ procesy doœrodkowe.

Mamy teraz pierwszy rok w historii œwiata,
kiedy wiêcej ni¿ 50 % ludnoœci mieszka 
w miastach (w skali œwiata, poniewa¿ s¹ kraje,
które maj¹ ju¿ prawie 100% ludnoœci miejskiej,
np. Belgia - 97%).

••Jakie zagro¿enie dla miast stanowi¹ zmi-
any klimatyczne?
- W³aœciwie moglibyœmy teraz porozmawiaæ

o nauce i mo¿liwoœciach przewidywania. Bo
jak na razie ¿adne wielkie przewidywanie nie
sprawdzi³o siê. Przyk³ad? Proszê bardzo:
upowszechnienie komputerów. W roku 1957
zapytano prezesa IBM Thomasa Watsona, jaki
bêdzie popyt na komputery w ci¹gu 10. lat.
On siê zaduma³ i powiedzia³: s¹dzê, ¿e jakieœ 
5 sztuk na ca³ym œwiecie. Co pewien czas ¿yje-
my takimi przepowiedniami. Bo przewidy-

wanie przysz³oœci to nie jest nic innego, jak
przepowiednie. Jednak najlepszy sposób
przewidywania, to sposób naukowy. Kolejny
przyk³ad to polemizuj¹ce ze sob¹ raporty IPCC
(Intergovernmental Panel on Climate Change)
i NIPCC (Nongovernmental International Panel
on Climate Change). To jest taka grupa
naukowców, która m.in. sprawdza raporty
IPCC i twierdzi, ¿e jest na odwrót, ¿e nie jest
tak Ÿle z tym ociepleniem. I teraz mo¿emy
postawiæ pytanie, co siê stanie, kiedy nadejd¹
zmiany klimatyczne - w domyœle ocieplenie kli-
matu. Na Ziemi jest podobno 160 tysiêcy
lodowców górskich i dodatkowo woda
uwiêziona w l¹dolodach Grenlandii i Antarkty-
dy. Ocieplanie klimatu powoduje, ¿e lodowce
w niektórych miejscach zaczynaj¹ topnieæ. Nie
mo¿emy z góry przyjmowaæ hipotezy, ¿e
nast¹pi katastrofa. Na Ziemi wystêpowa³y ju¿
okresy och³odzeñ i ociepleñ klimatu, co jest
potwierdzone badaniami, np. paleoklimaty-
cznymi. By³y, oczywiœcie, te¿ wiêksze katastro-
fy, te, które nam siê teraz przewiduje, np. 65
milionów lat temu wyginê³y dinozaury. Ziemia
liczy 4,5 miliarda lat, w ostatnich 2-3. mln lat
by³o 17 cykli och³odzeñ i ociepleñ. Okresy
miêdzy zlodowaceniami nazywaj¹ siê inter-
glacja³ami, o ile glacja³ trwa³ 120 tys. lat, to
interglacja³ od 15. do 20. tysiêcy. Jeœli braæ pod
uwagê regularnoœæ przyrody, a ¿yjemy teraz 
w czwartorzêdzie w holocenie, który trwa 
11 tysiêcy lat, to mo¿na powiedzieæ, ¿e za 
10 tysiêcy lat nie unikniemy zlodowacenia. 

••Czyli nie do koñca zawini³ cz³owiek?
- Proces transgresji l¹dolodów i lodowców

mo¿e byæ wywo³any dzia³alnoœci¹ cz³owieka,
ale musz¹ byæ te¿ inne czynniki, które gen-
erowa³y okresy ociepleñ i zlodowaceñ. A tego
do koñca nie wiemy. Jest kilka hipotez na ten
temat, teraz od¿y³a sformu³owana ju¿ przed
wojn¹ teoria Milutina Milankovicia (1938 r.).
Wyró¿ni³ on trzy czynniki. Wyd³u¿enie orbity
ziemskiej, tzw. ekscentrycznoœæ orbity. Ziemia
kr¹¿y po elipsie i co ok. 100 tysiêcy lat jest w
maksymalnej odleg³oœci od S³oñca, przez co
dociera do nas mniej energii. Drugi powód to
zmienny k¹t nachylenia osi ziemskiej. 
W koñcu obserwacja, ¿e punkt równonocy
wiosennej przesuwa siê i trwa to oko³o 
21 tysiêcy lat. To mo¿e wyjaœniaæ, dlaczego
okresy wiosny i zimy s¹ inne.

••Zatem nie nale¿y siê martwiæ, ¿e zimy
ostatnio s¹ cieplejsze?
- Jakaœ regularnoœæ jest na pewno. Z drugiej

strony, nie ma ¿adnego powodu, abyœmy siê
spodziewali, ¿e skoro teraz jest jesieñ, to zaraz
bêdzie zima. To, co ludzie zaobserwowali od
staro¿ytnoœci, jest jedynie czêœci¹ jakiejœ wiêk-
szej regularnoœci. Co to jest jedno ¿ycie ludzkie?
W skali geologicznej to nawet nie b³yœniêcie. 

Ocieplenie, które teraz obserwujemy, 
to zjawisko niespotykane dla nas. Pamiêtam, 
¿e dawniej 1 listopada chodzi³o siê w ko¿uchu,
a dzisiaj mamy +13 stopni. W XVI wieku w
Europie zauwa¿ono gwa³towne obni¿enie tem-
peratury. To by³a taka ma³a epoka lodowa. Opisy
z tamtych czasów, obrazy pokazuj¹ niezwykle
srogi, prawie polarny krajobraz. Wiadomo, np. z
zapisów miast portowych, ¿e w okresie od 1610
r. do 1680 r. zim¹ Ba³tyk by³ ca³kowicie skuty
lodem! Do Szwecji mo¿na by³o przejechaæ po
lodzie. Nawet organizowano po drodze kar-
czmy - 160 km to jednak spora odleg³oœæ! Lód
puszcza³ i umo¿liwia³ ¿eglugê w koñcu maja,
dzisiaj w tym okresie jedziemy na wakacje.

Z drugiej strony przyrost temperatury jest
szans¹, ¿eby zwróciæ uwagê na szereg rzeczy,
które cz³owiek robi³ Ÿle, choæby zanieczyszcze-
nie œrodowiska i jego niszczenie. Jest bezs-
porne, ¿e lasy gin¹ wskutek zanieczyszczeñ
(choæby Góry Izerskie, oczywiœcie, na œwiecie
jest ca³e mnóstwo innych przyk³adów). Rzeki
s¹ zanieczyszczone, a ponad 80 % ich wód w
Polsce jest w stanie najwy¿szego zagro¿enia
(wg kryterium bakteriologicznego). S¹ to efek-
ty, które wynikaj¹ z dzia³alnoœci ludzkiej. 

••Wracaj¹c do tematu wyk³adu: czy Poz-
nañ jest bezpieczny?
- Poznaniowi raczej nic nie grozi. Zmienia siê

gospodarka miasta, redukuje siê przemys³, co
zmniejsza emisjê zanieczyszczeñ do
œrodowiska. Zalanie te¿ nam nie grozi, nawet
gdyby stopnia³y wszystkie lodowce i l¹dolody -
co przecie¿ siê nie zdarzy. Mo¿emy za to mieæ
problemy z nadmiern¹ eksploatacj¹
œrodowiska - coraz wiêcej ludzi bêdzie
zamieszkiwa³o w obszarze metropolitalnym.
W konsekwencji wzmo¿one zapotrzebowanie
na przestrzeñ mo¿e prowadziæ do dalszej
degradacji œrodowiska. To jednak nale¿y trak-
towaæ nie jako wizjê naukow¹, ale konsek-
wencjê procesów, które dzisiaj obserwujemy.

Czy miasta s¹ bezpieczne?
- Jeœli sprawdz¹ siê scenariusze, to, gdybyœmy oczywiœcie do¿yli tego dnia, zamiast 
rozmawiaæ w tym budynku i ogl¹daæ te piêkne drzewa za oknem, moglibyœmy siedzieæ sobie
w kawiarni portowej. Mniej wiêcej do tego miejsca siêgnie Morze Ba³tyckie, a my 
za oknami bêdziemy mieæ port morski. To jedna z mo¿liwoœci, ale s¹ te¿ inne, bo zamiast
tych brzóz za oknem mog¹ byæ palmy… albo œciana l¹dolodu. 

O tym, czy miasta s¹ bezpieczne z prof. Waldemarem Ratajczakiem, 
dyrektorem Instytut Geografii Spo³eczno-Ekonomicznej i Gospodarki Przestrzennej UAM
rozmawia Magdalena Zió³ek FO
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Uniwersyteckie Centrum Edukacji
Miêdzynarodowej powo³ane zosta³o
w 2004 roku, z inicjatywy prof. Marka

Zió³kowskiego i dr Hanny Mausch. 
Centrum jest wirtualn¹ platform¹ miêdzy-

wydzia³ow¹, informuj¹c¹ o przedmiotach
wyk³adanych w jêzyku angielskim dla studentów
z zagranicy i Polski. Centrum koordynuje sta³e
cykle seminariów w jêzyku angielskim. - W pier-
wszym semestrze 2004 roku zaproponowaliœmy
siedem przedmiotów z zakresu nauk humanisty-
cznych i spo³ecznych - mówi dr Hanna Mausch
z Instytutu Jêzykoznawstwa UAM - którymi zain-
teresowa³o siê 21. studentów z 9. krajów. W
nastêpnym roku oferta objê³a ju¿ 12 przed-
miotów, z których skorzysta³o 46. studentów, 
a rok temu zosta³a rozszerzona do 50. przed-
miotów, z których skorzysta³o 177. studentów. 

W tym roku z oferty w I semestrze ju¿
korzysta 92. studentów z 21. krajów.
Przy³¹czaj¹ siê do nich polscy studenci UAM.
Propozycje dydaktyczne poszczególnych

wydzia³ów s¹ zró¿nicowane. Blok zajêæ 
z przedmiotów humanistycznych mo¿na
uznaæ za stabiln¹ ofertê, obejmuj¹c¹ AMU-PIE
in European Cultures i AMU-PIE in European
Societies. W trakcie tworzenia jest blok zajêæ z
EU Politics and Policies. 

Z AMU-PIE korzysta po³owa studentów
zagranicznych studiuj¹cych na UAM w
ramach Programu Erasmus. Studenci przy-
je¿d¿aj¹cy na dany wydzia³ bardzo czêsto
wybieraj¹ przedmioty AMU-PIE na innych
wydzia³ach i dlatego oferta AMU-PIE musi byæ
ofert¹ miêdzywydzia³ow¹. 

- Choæ mo¿e to dziwiæ - mówi dr Mausch -
problemem jest s³aby przekaz informacji.
Zachêcam wiêc do odwiedzenia angielskojêzy-
cznej strony internetowej UAM. Pewnie nie
wszyscy wiedz¹, ¿e jako jedyni w Europie, 
a chyba nawet na œwiecie proponujemy studia
podyplomowe w jêzyku esperanto. Ponadto na
UAM mo¿na obywaæ czêœæ 6. miêdzynaro-
dowych studiów magisterskich - European

Masters, w ramach których studenci mog¹ stu-
diowaæ na kilku uczelniach, np. pierwszy semes-
tr na UAM, a nastêpne na uniwersytetach 
w innych krajach UE. Wspó³pracujemy z
„Viadrin¹” i z innymi uczelniami zagranicznymi. 

Z Centrum wspó³pracuj¹ wyk³adowcy Uni-
wersytetu. To dziêki ich zaanga¿owaniu 
i pomys³owoœci - czym i jak zainteresowaæ stu-
dentów - oferta zajêæ staje siê coraz bardziej
atrakcyjna. Wœród wyk³adowców szczególnie
oddanych idei AMU-PIE dr Mausch wymienia:
prof. Micha³a Bukowskiego (Wydzia³ Histo-
ryczny), prof. Ewê Kraskowsk¹, prof. Marka
Hendrykowskiego (Wydzia³ Filologii Polskiej 
i Klasycznej) i dr. Grzegorza Rachlewicza
(Wydzia³ Nauk Geograficznych i Geolog-
icznych). 

W opinii dr Mausch AMU-PIE jest inwesty-
cj¹ i nie mo¿na oczekiwaæ natychmiastowego
zainteresowania ze strony studentów
zagranicznych. Dlatego te¿, by nie trwoniæ
wysi³ków wyk³adowców, nale¿a³oby oferowaæ
zajêcia w jêzyku angielskim studentom pol-
skim, jako zajêcia przygotowuj¹ce do studiów
za granic¹ i bêd¹ce korzystn¹ alternatyw¹ dla
lektoratów. Dla rozwoju naukowego idealnie
by³oby, gdyby polski student UAM odbywa³
minimum jeden semestr studiów na partner-
skim uniwersytecie zagranicznym. Taki system
jest niemal powszechny w krajach zachodnich,
a wspó³praca UAM z zagranicznymi oœrodka-
mi akademickimi powinna daæ tak¹ szansê 
i naszym studentom. Aktualnie, zdaniem 
dr Mausch, priorytetowym zadaniem Centrum
powinno byæ przedstawienie solidnej oferty,
skierowanej do zagranicznych doktorantów. 

Adam Barabasz, Marcin Piechocki

Wydzia³ Chemii UAM ma na swoj¹ wysok¹ pozycjê - nie tylko na macierzystym Uniwer-
sytecie, ale równie¿ w kraju i w Europie - wiarygodne poœwiadczenie wrêczone poz-
nañskim uniwersyteckim chemikom certyfikatu Chemistry Eurobachelor i Euromaster

Label. Bêd¹ one przez najbli¿sze piêæ lat zaœwiadcza³y o ich wysokiej, presti¿owej pozycji.  
Europejskie œrodowisko chemiczne nale¿y do najbardziej zintegrowanych - podkreœlano pod-

czas poznañskiego spotkania z udzia³em Richarda Whewella, sekretarza generalnego Rady
Administracyjnej (Administrative Council). Dzia³ania tego œrodowiska czêsto „wyprzedzaj¹
epokê”. Równie¿ w ramach Procesu Boloñskiego europejskie wydzia³y chemiczne wypracowa³y
wiele modelowych rozwi¹zañ, które staj¹ siê wzorem dla innych dziedzin. 

W ramach dzia³añ wspólnych ECTN i ECTNA opracowano miêdzy innymi standardy miêdzy-
narodowe dla studiów I i II stopnia Chemistry Eurobachelor (EB) i Chemistry Euromaster (EM).
Standardy te s¹ znacznie wy¿sze ni¿ tak zwane wymagania minimalne, ich spe³nienie oznacza,
¿e dana jednostka prowadzi rzeczywiœcie studia na europejskim poziomie. Wydzia³ Chemii na
UAM nale¿y do takich jednostek - jako jedyny spoœród poznañskich uczelni. To w³aœnie poœwiad-
czono wspominanymi certyfikatami. len

Chemia na UAM jest najlepsza

Tylko na UAM mo¿na studiowaæ 
w jêzyku esperanto 

Amu-Pie: Adam Mickiewicz University - Programme For International Exchange 
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••Czym ró¿ni siê praca naukowa w Polsce i Holandii?
- W ojczyŸnie pracowa³em w kilku miastach, m.in. w Rotter-

damie, gdzie na Uniwersytecie Erazma obroni³em doktorat, a
tak¿e w Amsterdamie i Utrechcie. G³ówn¹ ró¿nic¹ s¹, niestety,
zarobki. Za to polska uczelnia daje o wiele wiêcej naukowej
swobody i du¿¹ suwerennoœæ w prowadzeniu badañ. Jest te¿
drobiazg, który trochê z³oœci mnie jako szefa Laboratorium
Genetyki Molekularnej Cz³owieka. Zakup rzeczy do laboratori-
um przez uczelniê trwa czasem tygodniami. Trzeba byæ
naprawdê przewiduj¹cym, by zgadn¹æ, co bêdzie potrzebne za
kilka miesiêcy. Z rzeczy nieznanych w holenderskim systemie -
podoba mi siê habilitacja.

••W tym roku pojawi³ siê pomys³, by j¹ znieœæ...
- Nie zgadzam siê z nim. W Holandii, podobnie jak w Polsce,

piszemy dysertacjê, której poziom jest porównywalny z tutejsz¹
habilitacj¹. Uwa¿am jednak, ¿e dwustopniowy system lepiej
motywuje do pracy. Zmieni³bym jednak warunki habilitacji, bo
macie chyba zbyt du¿o czasu na jej pisanie, co mo¿e rozleni-
wiaæ. 

••Co sk³oni³o Pana do przyjazdu do Polski?
- Przede wszystkim ¿ona, Asia Weso³y, która tak¿e jest biolo-

giem. Poznaliœmy siê na uczelni w Holandii i wcale nie
planowaliœmy przeprowadzki. Przekona³a nas dopiero propozy-
cja pracy dla obojga ze strony prof. dr hab. Zofii Szweykowskiej-
Kuliñskiej. Dyrektor Instytutu Biologii Molekularnej i Biotech-
nologii kusi³a perspektyw¹ powstania Laboratorium Genetyki
Molekularnej Cz³owieka. Kiedy dwa lata temu przyjecha³em do
Polski, nie by³em pewien, czy chcê tu zostaæ. Instytut mieœci³ siê
w starym budynku. By³o upalne lato, ¿adnej klimatyzacji, po
prostu strasznie. Na szczêœcie szybko przenieœliœmy siê do siedz-
iby na Morasku, gdzie warunki s¹ œwietne. Ostatni¹ przyczyn¹
przeprowadzki jest dom, o jakim w Holandii móg³bym tylko
pomarzyæ. Kupiliœmy ziemiê 20 km od Poznania, na skraju
Puszczy Zielonki. Rok temu zaczêliœmy budowê, która jeszcze
nie jest skoñczona, ale mamy cztery konie i spory kawa³ek w³as-
nego terenu pod lasem.  

••Jak przyci¹gn¹æ zagranicznych naukowców?
- Sprawa rozbija siê o pensje, znacznie ni¿sze ni¿ na

Zachodzie. Na razie jedyn¹ opcj¹ ich podwy¿szania jest
pozyskiwanie europejskich grantów. Trzeba pamiêtaæ, ¿e obec-
ne zarobki nie wystarcz¹ te¿, by zatrzymaæ zdolnych absolwen-
tów. Pieni¹dze to tak¿e g³ówna przyczyna ró¿nicy poziomu
pomiêdzy polskimi a zagranicznymi uczelniami. Dziêki zdobyciu
europejskich funduszy prof. Szweykowska-Kuliñska mog³a
przyci¹gn¹æ naukowców z zagranicy, a oni zaznajomili resztê
kadry z technikami, których wczeœniej w Polsce nie znano. 
Z tych œrodków uda³o siê te¿ zakupiæ sprzêt do badañ. Im
wiêcej pieniêdzy, tym wiêcej mo¿liwoœci, dlatego wierzê, ¿e
powoli zbli¿amy siê do europejskiego poziomu.

••A studenci?
- Wszêdzie s¹ podobni. Jestem w tej szczêœliwiej sytuacji, ¿e

pracujê na Wydziale Biologii, na którym dotychczas zajmowano
siê g³ównie roœlinami, owadami czy ptakami, a nie cz³owiekiem.
Dlatego nowe laboratorium przyci¹gnê³o wielu studentów,
spoœród których wybraliœmy najlepszych. Wiêkszoœæ zna dobrze
angielski, który jest jêzykiem roboczym w laboratorium. 

••Nie musi Pan pos³ugiwaæ siê jêzykiem polskim?
- Kiedy tu przyjecha³em, postanowi³em nauczyæ siê go w

ci¹gu piêciu lat. Najbardziej motywuje mnie chêæ brania udzia³u
w Radzie Wydzia³u, której spotkania odbywaj¹ siê po polsku.
Cz³onkowie Rady Instytutu „poszli mi na rêkê” i na spotkaniach
rozmawiamy po angielsku. Biorê lekcje polskiego i znam podsta-
wowe s³owa, ale du¿o problemów sprawia mi gramatyka.
Poniewa¿ Asia p³ynnie mówi po holendersku, a nie chce wyjœæ z
wprawy, w domu pos³ugujemy siê moim rodzimym jêzykiem.
Chyba jednak pójdziemy na jakiœ jêzykowy kompromis... 

••Czy Polska czymœ Pana zaskoczy³a?
- Tym, ¿e bez znajomoœci polskiego nie mog³em nic za³atwiæ

w urzêdach. Najbardziej zdziwi³em siê, ¿e nie mogê otworzyæ
konta, bo nie posiadam numeru pesel. A ¿eby go uzyskaæ,
muszê spe³niæ kolejne warunki. Nie narzekam jednak zbytnio,
bo mam tu udane ¿ycie towarzyskie. A, co podkreœlê jeszcze
raz, i tak najwa¿niejsza jest swoboda naukowa.

••Czy têskni Pan za czymœ?
- Za serem! Brakuje mi te¿ trochê ró¿norodnoœci, bo Holan-

dia w porównaniu z Polsk¹ to tygiel kulturowy. Poza tym
prowadzimy tu œwietne ¿ycie. Gdy szukamy rozrywki kultural-
nej, jedziemy do Poznania. Du¿o jeŸdzimy konno, spacerujemy
po lesie. Czasem têskniê za rodzin¹, ale do Holandii nie jest tak
daleko, a i oni przyje¿d¿aj¹ do Polski.

••Jakie ma Pan plany?
- Chcia³bym, by laboratorium w przysz³oœci sta³o siê zak³a-

dem, do czego potrzebna jest wiêksza liczba pracowników ze
stopniem naukowym. Prywatnie chcia³bym wykoñczyæ dom,
bo na razie du¿a jego czêœæ jest w remoncie. No i chcê poznaæ
jêzyk polski na tyle, by zagadaæ do s¹siadów. 

Dziêkujê za rozmowê

Badaj¹cy 
Holender
Z prof. UAM dr. hab. Hansem Bluijssenem z Instytutu Biologii
Molekularnej i Biotechnologii rozmawia Ewa Woziñska

Kiedy dwa lata temu przyjecha³em do Polski, 
nie by³em pewien, czy chcê tu zostaæ. Instytut
mieœci³ siê w starym budynku. By³o upalne lato,
¿adnej klimatyzacji, po prostu strasznie. 
Na szczêœcie szybko przenieœliœmy siê do siedziby
na Morasku, gdzie warunki s¹ œwietne.
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K ierowanie programem by³o dla mnie du¿ym
wyzwaniem, ale da³o mi te¿ spor¹ satysfakcjê - mówi
koordynator uczelniany Programu Erasmus, prof.

Tomasz Kaczmarek. - Z programem jestem zwi¹zany od 10. lat,
widzia³em, jak siê rozwija³. Teraz mam okazjê obserwowania
efektów naszej pracy. To jest fantastyczne - œwiadomoœæ, ¿e
stworzy³o siê szansê na wyjazd tysi¹com m³odych ludzi.  

Imprezy z okazji dziesiêciolecia Erasmusa odby³y siê w kilku
miastach, w Poznaniu mia³a miejsce festiwalowa inauguracja. -
Dziœ, aby dotrzeæ do studenta, nie wystarczy wywiesiæ plakat
czy zamieœciæ informacjê na stronie internetowej. Trzeba jeszcze
zachêciæ do uczestnictwa. Forma jubileuszowego Festiwalu jak
na razie doskonale siê sprawdza, aby przemyciæ trochê informa-
cji i zachêciæ do wyjazdu i inwestycji w swoje wykszta³cenie.
Niestety, ci¹gle jeszcze musimy konkurowaæ z wyjazdami
zarobkowymi - zauwa¿y³ prof. Kaczmarek. 

Na szczêœcie konkurencjê z wyjazdami zarobkowymi coraz
czêœciej wygrywaj¹ programy stypendialne. Obecnie zg³asza siê
oko³o 1000. chêtnych osób rocznie. UAM jest pod tym wzglê-
dem w pierwszej trójce uczelni w Polsce, obok UW i UJ, a licz¹c
w skali Poznania, wysy³a wiêcej studentów ni¿ ³¹cznie wszystkie
pozosta³e szko³y wy¿sze. - To œwiadczy o tym, ¿e „nie zasypiamy
gruszek w popiele” i dynamicznie rozwijamy siê - mówi prof.
Kaczmarek. I w³aœnie za tê dynamikê i sta³y przyrost liczby zain-
teresowanych wyjazdem studentów doceni³a UAM Fundacja
Rozwoju Systemu Edukacji, przyznaj¹c wyró¿nienie „Uczelni
przyjaznej mobilnoœci”.

Dziesiêciolecie dzia³alnoœci sprzyja podsumowaniom. Po
stronie sukcesów mo¿na zapisaæ upowszechnienie programu.
Obecnie Uniwersytet ma podpisanych 350 umów z ponad
220. uniwersytetami i szko³ami wy¿szymi za granic¹. To daje
studentom z UAM du¿e mo¿liwoœci wyboru. Dziêki Erasmu-
sowi szybciej przeprowadzony zosta³ te¿ proces internacjonal-
izacji studiów. Program wymusi³ szybsze wprowadzenie syste-
mu ECTS, pozwalaj¹cego na studiowanie w ekwiwalencie
punktowym w dowolnym miejscu Europy. Wraz z przybyciem
pierwszych studentów zagranicznych na UAM pojawi³y siê
wyk³ady w jêzyku angielskim. Od trzech lat dzia³a AMU-PIE,
który zajmuje siê koordynacj¹ tych dzia³añ. - Wczeœniej, zanim
pojawi³y siê te zajêcia, na UAM studiowa³o oko³o 20. studen-
tów zagranicznych - g³ównie pasjonatów zainteresowanych
nauk¹ jêzyka polskiego. Obecnie ich liczba wzros³a do 140. i s¹
szanse, ¿e w przysz³ym semestrze zwiêkszy siê do 200. -
wylicza³ prof. Kaczmarek. - Jeœli tylko zwiêkszymy liczbê
wyk³adów w jêzykach obcych, mamy szansê staæ siê uczelni¹
chêtnie odwiedzan¹ przez zagranicznych studentów. Nie
powinniœmy mieæ w tym wzglêdzie kompleksów. Ci, którzy byli
w Poznaniu, podkreœlaj¹ bardzo fajn¹ atmosferê i niepowtarzal-
ny klimat miasta. Za opiekê nad studentami zagranicznymi
odpowiedzialni s¹ koordynatorzy wydzia³owi oraz ESN. Orga-
nizuj¹ dla nich atrakcyjne spotkania integracyjne: wyjazdy do
Kórnika, Gniezna czy dalej do Krakowa lub Zakopanego. Kluc-
zowa jest rola mentora, który s³u¿y pomoc¹ przez ca³y pobyt na
UAM. Studenci zagraniczni wymagaj¹ bowiem troskliwej 
opieki, pocz¹wszy od odebrania z dworca, pokazania miasta 
i uczelni, po za³o¿enie konta w banku i rejestracjê w urzêdzie
meldunkowym.

Magdalena Zió³ek

M³odoœæ
wêdruje 
po Europie
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Wolontariusze, których w trakcie kon-
ferencji naj³atwiej rozpoznaæ po
charakterystycznym niebieskim

poncho i przewieszonej przez ramiê torbie
(uszytej z plakatów reklamuj¹cych wczeœniej
koncert Nelly Furtado) z mapami i folderami
reklamuj¹cymi Poznañ, to w wiêkszoœci stu-
denci. - Iprezê obs³uguje ponad 500. chêt-
nych, wiêkszoœæ z nich to w³aœnie studenci.
Oko³o 100 osób to uczniowie ostatnich klas
liceów - wylicza Eliza Malarecka z miejskiego
Wydzia³u Oœwiaty. - Podstawowym kryterium
naboru by³a znajomoœæ jêzyka angielskiego,
najlepiej poœwiadczona odpowiednim certy-
fikatem, dobra orientacja w poznañskiej
przestrzeni miejskiej, mile widziane by³y te¿
znajomoœæ innych jêzyków obcych (zg³asza³y
siê osoby znaj¹ce jêzyk mandaryñski czy nor-
weski) i doœwiadczenie w organizacji tego typu
imprez.

- Zosta³am wolontariuszk¹, bo jestem
dumna z tego, ¿e Œwiatowa Konferencja 
Klimatyczna odbywa siê w³aœnie w naszym
mieœcie. Chcia³abym pokazaæ je goœciom kon-
ferencji z jak najlepszej strony - uœmiecha siê
Gosia, studentka Wydzia³u Biologii UAM. 
- Mam te¿ nadziejê, ¿e uda mi siê pog³êbiæ
wiedzê o kwestiach klimatycznych. Mo¿e
przyjdzie mi do g³owy jakiœ pomys³ na pracê
magistersk¹? No, a poza tym, podoba mi siê,
¿e bêdê w centrum wydarzeñ i mo¿e nawet
uda mi siê znaleŸæ ko³o znanych postaci 
- ¿artuje.  

Wszyscy wolontariusze musieli przejœæ
szkolenie m.in. z zakresu pierwszej pomocy,
znajomoœci komunikacji miejskiej i oferty kul-
turalnej Poznania. Uczestnicy zostali podzieleni
na dziesiêcioosobowe grupy nadzorowane
przez liderów. W trakcie tego wydarzenia
wolontariuszy mo¿na spotkaæ, oczywiœcie, 
na terenie MTP, gdzie odbywa siê konferencja,
a tak¿e na dworcach, w punktach informacji
miejskiej i na komisariatach. Po centrum mias-
ta poruszaæ siê bêd¹ specjalne lotne patrole. 
- Cieszê siê, ¿e bêdê móg³ potrenowaæ swój
angielski, a przy okazji komuœ pomóc.
Wczeœniej wielokrotnie pracowa³em przy
organizacji imprez, ale mia³y one bardziej
kameralny charakter. Mam nadziejê, ¿e
zdobyte teraz doœwiadczenie pomo¿e mi, gdy
bêdê chcia³ siê zaj¹æ zarz¹dzaniem zasobami
ludzkimi - mówi powa¿nym g³osem Radek,
student Akademii Ekonomicznej. - Dla mnie
ma te¿ znaczenie, ¿e na szkoleniach pozna³em

wielu ciekawych ludzi. O specyficznym charak-
terze imprezy œwiadczy zainteresowanie wiêk-
szoœci z nich kwestiami ekologii, co widaæ by³o
w czasie szkoleñ.

Wœród wolontariuszy najliczniejsz¹ grup¹
stanowi¹ studenci UAM, zapewne dlatego, ¿e
uczelnia na czas konferencji odwo³a³a wszys-
tkie zajêcia. ̄ acy z Uniwersytetu nie ogranicza-
li siê w tym roku tylko do takiej dzia³alnoœci.
Dru¿yna Demoscene Spirit w sk³adzie: Agata
Czapracka, Szymon Majewski, £ukasz Mich-
niewicz, Wiktoria Szyd³o, Agata Majewska 
z opiekunem Tomaszem Gdal¹ zajê³a pierwsze
miejsce w organizowanym przez Microsoft
presti¿owym konkursie Imagine Cup. W kate-
gorii „projektowanie oprogramowania”
has³em przewodnim by³a myœl: „WyobraŸ
sobie œwiat, w którym technologia pomaga
chroniæ œrodowisko”. Zwyciêzcy zaprezen-
towali aplikacjê Spirit Life Tracker, umo¿liwia-
j¹c¹ œledzenie w czasie rzeczywistym zwierz¹t
nale¿¹cych do gatunków zagro¿onych
wyginiêciem. Aktywni byli równie¿ studenci
innych poznañskich uczelni. Jesieni¹ studentka
Politechniki Poznañskiej, Aneta Szuka³a
wygra³a konkurs na Ambasadora
Zrównowa¿onego Rozwoju. Nagrodê g³ówn¹
zdoby³a za pracê dotycz¹c¹ recyclingu u¿y-
wanych samochodów w Polsce w œwietle

prawa unijnego. Intensywnie do dzia³añ eko-
logicznych w³¹czyli siê studenci Akademii
Sztuk Piêknych, organizuj¹c kilka wystaw.
Krzysztof Marciniak, œwie¿o upieczony absol-
went ASP, zaprojektowa³ kolekcjê plakatów,
które ozdobi³y budynek Wydzia³u Biologii. 

Licealiœci i gimnazjaliœci z ca³ego kraju mogli
wzi¹æ udzia³ w M³odzie¿owym Szczycie Kli-
matycznym, który - podobnie jak „doros³y”
Szczyt - tak¿e odbywa³ siê na terenie MTP. Nas-
tolatkowie spotkali siê m.in. z prof. Zbig-
niewem Kundzewiczem i prof. Piotrem Try-
janowskim, pracuj¹cymi dla Miêdzynaro-
dowego Panelu ds. Zmian Klimatu (IPCC), 
a imprezê zakoñczy³a debata tysi¹ca osób,
zwieñczona uchwaleniem przes³ania, które
zostanie odczytane na niniejszej konferencji. 

A w dniach 14-17 listopada br. Poznañ
opanowali cz³onkowie AEGEE (Europejskiego
Forum Studentów), którzy zaprosili
mieszkañców do obchodzenia pierwszej edy-
cji Dnia Studenta. - W zwi¹zku ze wszystkim,
co siê ostatnio dzieje w mieœcie, chcieliœmy
nadaæ naszej imprezie ekologiczny charakter -
wyjaœnia Marta Kurek z AEGEE. Imprezê zain-
augurowa³ flash mob na Placu Wolnoœci, pod-
czas którego rozrzucono kilkadziesi¹t pi³ek
wyobra¿aj¹cych Ziemiê. Celem akcji by³o
zachêcenie przechodniów do wspólnej
zabawy dmuchanymi globusami. Nastêpnie
przez ca³y weekend w 6. punktach miasta,
odbywa³a siê zbiórka szk³a. Organizatorzy
sparafrazowali has³o kampanii spo³ecznej
przeciwko spo¿ywaniu alkoholu „Pi³eœ? Nie
prowadŸ!” po studencku zmieniaj¹c je na:
„Pi³eœ? Segreguj!”. - Liczy³am butelki pod jed-
nym z akademików. Nie podejrzewa³am, ile
szk³a, zw³aszcza po niektórych napojach,
potrafi¹ zgromadziæ studenci - wzdycha
Marta. - Rekordowa grupa przynios³a 733
sztuki! A klasyfikacjê generaln¹ wygra³a
Akademia Ekonomiczna, której wrêczyliœmy
honorow¹ Z³ot¹ Butelkê. Butelka jest trofeum
przechodnim i zobaczymy do kogo trafi za
rok. Ostatni z Dni Studenta poœwiêcono kon-
ferencji „Studencie daj g³os!” Warsztaty po³¹c-
zone z dyskusj¹ i poprowadzi³o m.in. Ko³o
Nauk o Œrodowisku. - Chcemy zmusiæ studen-
tów do myœlenia o ekologii - podkreœla Marta.
- Zreszt¹ wydaje mi siê, ¿e jest to grupa przy-
jazna œrodowisku i wszelkim ekoinicjatywom.
Rol¹ w³adz jest zapewnienie m³odym szans na
przyjazne przyrodzie ¿ycie.

Ewa Woziñska

Aktywni studenci
Projektuj¹ plakaty, organizuj¹ studenckie konferencje i flash moby, wygrywaj¹
konkursy poœwiêcone ekologii, a tak¿e pracuj¹ jako wolontariusze. 
Poznañscy studenci i m³odzie¿ to czêsto niedoceniana, a bardzo wa¿na grupa
uczestników Œwiatowej Konferencji Klimatycznej.
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••W ramach Programu Erasmus do Polski przyje¿d¿a wielu
zagranicznych studentów.  Przylecia³aœ a¿ z Brazylii...
- Pochodzê z Kurytyby w stanie Parana. ¯yje tam wielu

waszych rodaków, wiêc jeszcze w dzieciñstwie pozna³am
smak pierogów i nie traktowa³am Polski jako egzotycznego
kraju. W starostwie w Kurtybie, w którym pracowa³am po
ukoñczeniu studiów muzycznych, dowiedzia³am siê o mo¿li-
woœci wyjazdu do Poznania. Ka¿dy pianista marzy o nauce w
Europie, wiêc ucieszy³am siê na myœl o ojczyŸnie Krzysztofa
Pendereckiego, WitoldaLutos³awskiego i Henryka Miko³aja
Góreckiego. Planujê pracê magistersk¹ na temat wp³ywu pol-
skich kompozytorów XX w. na muzykê w Brazylii, bo nikt tego
jeszcze nie zbada³. Gdy przyjecha³am jesieni¹ 2003 roku, nie
by³o mi lekko. 

••Pewnie zaskoczy³a ciê pogoda?
- Wbrew pozorom nie. Co prawda nigdy wczeœniej nie widzi-

a³am œniegu, ale zimy na po³udniu Brazylii wcale nie s¹ ciep³e.
Za to w porównaniu z warunkami po³udniowoamerykañskimi,
Poznañ to malutkie miasteczko, gdzie wszêdzie da siê dojechaæ
rowerem. Teraz nawet mi siê podoba, ¿e wystarczy wyjœæ na
ulicê, by spotkaæ znajomych. Nadal jednak nie mogê
przyzwyczaiæ siê do zachowania wielu ludzi. W Brazylii wszyscy
s¹ dla siebie bardzo serdeczni, s¹ takimi "amigos". Kiedy tu ktoœ
mówi³, ¿e jestem jego kole¿ank¹, a nie przyjació³k¹, by³o mi
przykro. Zaskoczy³a mnie te¿ biurokracja, tony papierków, które
trzeba stemplowaæ, by coœ za³atwiæ.

••Równie¿ na uczelni?
- Tak. U nas spo³eczeñstwo jest mniej hierarchiczne. Kiedy

wyje¿d¿a³am z Kurytyby, urzêdnik odpowiedzialny za moj¹
podró¿ przyszed³, by pomóc w pakowaniu. W Polsce to
niewyobra¿alne. Równie¿ wyk³adowcy zachowywali siê w
Brazylii bardziej bezpoœrednio ni¿ tutaj. Ponadto tam nie
mieliœmy indeksów ani egzaminów ustnych. Nauka w poz-
nañskiej Akademii Muzycznej nie by³a jeszcze najgorsza, bo w
ka¿dym miejscu na œwiecie muzycy æwicz¹ tak samo ciê¿ko.
Gdy rozpoczê³am studia na muzykologii na UAM zrozumia³am,
co to znaczy „zakuwaæ”! Nigdy w ¿yciu nie uczy³am siê tyle jak
teraz. Z drugiej strony cieszê siê, bo to œwiadczy o wysokim
poziomie uczelni.

••A co robisz, gdy siê nie uczysz?
- Prowadzê audycjê o muzyce latynoamerykañskiej w radiu

„Merkury”, uczê Polaków portugalskiego. Zdoby³am te¿ certy-
fikat z jêzyka polskiego, co by³o dla mnie du¿ym wyzwaniem.
Mia³am te¿ okres rocznej przerwy i pracowa³am w firmie pro-
ducenckiej TBA. By³am m.in. asystentk¹ Michaela Yorka w trak-
cie krêcenia „Œwiadectwa”, dokumentu, który mo¿na w³aœnie
ogl¹daæ w kinach. No i, oczywiœcie, kocham pi³kê no¿n¹! A w
niej liczy siê g³ównie „wojna” z Argentyn¹. Kiedy gra reprezen-
tacja, ludzie nie pracuj¹ i nie chodz¹ na uczelnie. Nawet je¿eli
ktoœ wybierze siê do pracy, nie wypada pracowaæ, musisz prz-
erwaæ to, co robisz i ze wszystkimi ogl¹daæ mecz. Pamiêtajcie:
najlepszym pi³karzem na œwiecie jest Pele, a nie Maradona! 

••Rozmawiamy przy okazji Œwiatowej Konferencji Klimaty-
cznej. Jaki stosunek maj¹ do ekologii Brazylijczycy?
- Wœród zwyk³ych obywateli dominuje troska o œrodowisko.

Uczymy siê od dziecka, ¿e odkrêcaj¹c kran, puszczamy nasz¹
wodê z Amazonii. Chodzê w domu i po wszystkich wy³¹czam
œwiat³o. W Brazylii niepopularne s¹ te¿ dezodoranty w spray'u,
a gdy butelka p³ynu do naczyñ jest w po³owie pusta dope³nia
siê j¹ wod¹. S¹dzê, ¿e spory wp³yw na takie myœlenie mia³
Szczyt Ziemi w Rio de Janeiro w 1992 roku.

Dziêkujê za rozmowê

Fortepian, Pele 
i woda z Amazonii
Z Semith¹ Cevallos, studentk¹ II roku muzykologii UAM 
rozmawia Ewa Woziñska

Prowadzê audycjê o muzyce
latynoamerykañskiej w radiu „Merkury”, 
uczê Polaków portugalskiego. 
Zdoby³am te¿ certyfikat z jêzyka polskiego, 
co by³o dla mnie du¿ym wyzwaniem.



Kampus Morasko uwa¿any jest dziœ 
za najpiêkniejszy oœrodek uniwersytecki
w Polsce, konkuruj¹cy tylko z nowym

kampusem Uniwersytetu Jagielloñskiego 
w Krakowie. Budynki piêciu Wydzia³ów: Nauk
Geograficznych i Geologicznych, Fizyki,
Matematyki i Informatyki, Biologii i Nauk Poli-
tycznych i Dziennikarstwa s¹ wkomponowane
w las pe³en ptaków, po którym buszuj¹
biolodzy. £¹ki wokó³ budynków s¹ miejscem
Wielkiego Studenckiego Grillowania w czasie
Juwenaliów. 

Kamieñ wêgielny pod budowê kampusu
wmurowa³ w 1974 roku ówczesny minister
oœwiaty Sylwester Kaliski, ale na tym siê wów-
czas skoñczy³o. Na nowe przyspieszenie trzeba
by³o czekaæ kilkanaœcie lat, zw³aszcza, 
¿e ogromny opór stawiali sami uczeni, którzy
nie chcieli siê przenosiæ na dalekie przedmieœ-
cia. Z tym oporem zetkn¹³ siê te¿ prof. Stefan
Jurga, Rektor UAM od 1996 do 2002 roku,
najwiêkszy orêdownik Moraska. Podczas jego
„rektorowania” powsta³ wieloletni program
budowy kampusu, a liczba studentów, która
zwiêkszy³a siê w tym czasie z 30. do 50. tysiê-
cy, by³a koronnym argumentem do tej
budowy.

Pierwsi na przeprowadzkê z centrum zdecy-
dowali siê geolodzy (prywatny w³aœciciel
wyrzuca³ ich z zajmowanego dot¹d budynku),
a po nich fizycy. Wokó³ Collegium Phisicum
rozci¹ga³o siê wtedy gliniaste pole budowy.
Œladem tego jest wyznaczenie wejœcia dla stu-
dentów od ty³u budynku, poniewa¿
wchodz¹c od frontu, wnosili na butach
mnóstwo b³ota. 

Dziœ wszyscy chc¹ byæ na Morasku:
przenios¹ siê tu jeszcze Wydzia³ Chemii 

i Wydzia³ Historyczny. Pod te budynki kopane
s¹ ju¿ fundamenty. Na Morasku s¹ cisza,
przestrzeñ i nowoczesne wyposa¿enie,
umo¿liwiaj¹ce prowadzenie zajêæ z u¿yciem
wszelkich œrodków audiowizualnych. Biolodzy
maj¹ tu unikatowe na skalê europejsk¹ zbiory
przyrodnicze, fizycy - najwiêksz¹ komorê abso-
lutnej ciszy, politolodzy - fontannê, geolodzy -
ciekawe lapidarium kamienne, geografowie -
pracowniê badania wiatrów. S¹ tu tak¿e stu-
dio telewizyjne i p³ywalnia uniwersytecka. 

Ciekawa historia budowy kampusu
Morasko nie doczeka³a siê jeszcze swojej
monografii, a szkoda, bo sk³ada siê na ni¹

tak¿e wiele anegdot. Wicepremier Zyta
Gilowska w³aœnie przez Morasko przegra³a
swój start do parlamentu, bo na otwarciu
Wydzia³u Nauk Politycznych i Dziennikarstwa
chwali³a siê, ¿e zawsze popiera³a budowê
kampusu, a media ujawni³y, ¿e w Sejmie 
w trakcie g³osowania na temat œrodków na
rozbudowê kampusu wstrzyma³a siê od
g³osu. Poznaniaków to bardzo wzburzy³o. 

S¹ te¿ i przyjemniejsze wspomnienia -
czarno-¿ó³ty budynek Wydzia³u Matematyki i
Informatyki dosta³ w 2003 roku ogólnopolsk¹
nagrodê SARP za "zdyscyplinowany sposób
wpisania siê w otoczenie". maj
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Witamy 
na Morasku

Witamy 
na Morasku

Najwiêksza w Polsce kabina bezechowa
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